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Datum 2023-11-16 

 

Tid kl. 09:00 – 12:15 

 

Plats B-salen, kommunhuset, Sollefteå 

 

Beslutande Enligt närvaro- och tjänstgöringslista 

 

Övriga  Örjan Abrahamsson, Skolchef, via videolänk §§ 70 – 76 

närvarande Anna Lagergren, verksamhetschef §§ 70 – 76  

 Maria Ragnarsson, ekonom § 70 – 76  

 Anders Strindlund, ekonom § 70 

 Magnus Nilsson, KAA § 75 

 Anna-Maria Andersson, sekreterare §§ 70 – 76  

 
 
  

 

Underskrifter Sekreterare Anna-Maria Andersson §§ 70 – 76 

 

  

 Ordförande Maria Wennberg (C) §§ 70 – 76 

 

  

 Justerare Susanne Lindahl (S) §§ 70 – 76 

   

   

   

 
 

Bevis om justering 

 

Protokollet är justerat. 

Justeringen har tillkännagetts genom anslag på Sollefteå kommuns digitala anslagstavla, 

www.solleftea.se 
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Närvaro- och tjänstgöringslista 
  

Namn När- Tjg. Reservation Jäv Anteckningar 
 Varo Ers.    

   § §  

        

Ledamöter        

Maria Wennberg (C) X      Ordförande 

Emelie Wrede (C) X       

Jörgen Åslund (Vi) X       

Diana Nilsson (V) X      
Avvek kl. 12:00, frånvarande 
från § 75 

Susanne Lindahl (S) X       

Ersättare        

Jerry Mähler (C) X X     
Ersätter D Nilsson från och 
med § 75 

Peter Ledin (C) X       

Maria Eriksson (Vi) X       

Ulrika Frestadius (M) ---       

Jack Åkerlund (S) X      Anslöt kl. 09:20 

 
 
Val av justerare 
Susanne Lindahl (S) utses till justerare av dagens protokoll. 

Protokollet justeras digitalt. 

 

Dagordning 
Aviserat ärende om rapport och analys terminsresultat VT 2023, punkt 8 i utskickad 

dagordning, utgår på grund av att förvaltningen behöver ytterligare tid för 

sammanställning. 

Efter ovanstående ändring godkänns dagordningen.    
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§ 70 

 

Ekonomi- och verksamhetsuppföljning, oktober 2023 
 

Beslut 
Kommunstyrelsens utskott för unga och lärande tackar för informationen och lägger den 

till handlingarna. 

 

Ärendebeskrivning 

Maria Ragnarsson, ekonom, redovisar ekonomi- och verksamhetsuppföljning för 

verksamhet upp till och med årskurs 9 per sista oktober 2023. 

 

Resultatet per den sista oktober är närmare plus 2,7 miljoner jämfört med budget vilket är 

i nivå med föregående månad. 

 

Största avvikelsen gällande intäkter är erhållna arbetsmarknadsstöd. Även 

interkommunala ersättningar här högre än budgeterat vilket beror på fler elever än 

beräknat från andra kommuner. Kostnaden för personal är lägre än beräknat. Den största 

delen ligger på centrala delar, till exempel elevhälsan, skolbibliotek och stödfunktioner, 

men även kostnaderna ute i rektorsområdena har varit lägre då det varit svårt att få in 

både legitimerad personal och timvikarier. Lokalkostnader är högre än beräknat då Gula 

skolan i Junsele behållits under en tid och vi fått ökade hyreskostnader för Ramsele skola 

och Edsele förskola på grund av förändringar i lokalvården. Även skolskjutsar är dyrare 

än beräknat. 

 

Resultat per rektorsområde redovisas och förklaras. Liksom tidigare år ser man en 

fördyring under hösten och resultatet har minskat jämfört med föregående månad. 

 

Statistik kring elevantal samt barn inskrivna på fritids och förskola redovisas. 

Volymminskningen i förskolan är väldigt tydlig. 

 

Anders Strindlund, ekonom, redovisar ekonomi- och verksamhetsuppföljning för 

gymnasium och vuxenutbildning per sista oktober 2023. 

 

Resultatet per den sista oktober nästan 1,2 miljon minus jämfört med budget vilket är i 

nivå med föregående månad. 

 

Den stora kostnaden är gymnasieelever som går skola i andra kommuner då de andra 

kommunerna höjt priset betydligt mer än beräknat. Inflationen har gjort att inköp av till 

exempel reparationer och lärverktyg är dyrare än beräknat. Bilersättningen för resa till 

praktikplatsen för elever med arbetsplatsförlagd utbildning (APU) var för lågt budgeterad 

då den skattefria delen höjts till 25 kr. 
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Vuxenskolans ekonomi bygger på statsbidrag och köp av externa utbildningar. Just nu är 

det färre elever än beräknat vilket gör att mindre utbildning köps in. Skolchefen meddelar 

att Reveljen har reagerat på att äldreomsorgen i Sollefteå skickat undersköterskor till 

vuxenutbildning i Kramfors utan att ha ställt förfrågan till Reveljen om samma utbildning 

kan ges hos oss själva. Man vill lyfta att alla verksamheter i möjligaste mån bör hålla 

utbildningarna inom kommunen.  

 

Ekonomerna aviserar ej beräknade kostnadsökningar inför 2024 som ger ett mycket tufft 

läge och problem att få budget i balans. Lokalkostnader har, i och med inflation och höjda 

räntor, ökat mycket mer än vad man beräknat tidigare. Rektorsgruppen är mycket oroliga 

över hur de ska få verksamhet och budget att gå ihop. 

 

Beslutsunderlag 

Ekonomi- och verksamhetsuppföljning för- och grundskola samt anpassad grundskola 

oktober 2023  

Ekonomi- och verksamhetsuppföljning gymnasieverksamhet/vuxenutbildning oktober 

2023  

Muntlig genomgång, ekonom Maria Ragnarsson och Anders Strindlund  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Protokoll UL 2023-11-16
(Signerat, SHA-256 C701A66B571F3A1B682664803037B2B5B7EDD0F1901DD30FD9BD4990019CCCFA)

Sida 5 av 20



    

 
    

Nämnd/styrelse 

Kommunstyrelsens 

Utskott för unga och lärande 

 

PROTOKOLL 
Sammanträdesdatum 

2023-11-16 

 

 

 

6 (19) 

§ 71 

 

Informationer 
 

Beslut 
Kommunstyrelsens utskott för unga och lärande tackar för informationerna och lägger 

dem till handlingarna. 

 

Ärendebeskrivning 

Aktuellt dagsläge Örjan Abrahamsson, skolchef 

 Anna Lagergren, verksamhetschef för- och grundskola 

 Maria Wennberg, ordförande 

Läget känns ansträngt både gällande skolledning, rektorer och lärarsituation. Gymnasiet 

och vuxenutbildning bedriver verksamhet enligt plan. En rektor på gymnasiet är 

sjukskriven och arbetsuppgifterna fördelas på befintlig personal. Det finns frågor kring 

teknikprogrammets fjärde år och praktikplatser som Örjan nu ska gå in och reda i.  

 

Budgetarbetet i för- och grundskola pågår. Har haft en förmiddag kring ”En 

skolkommun” vilket kändes bra och man börjar se effekterna av arbetet. Antalet elever 

med särskilda behov ökar vilket gör att behovet av resurser blir större och större. 

Nya rektor är på plats i Ramsele/Helgum/Långsele. 

 

Anders Åkerman har hoppat in som rektor i Junsele och ikväll hålls föräldramöte för 

högstadiet i Junsele där man haft stora problem med att anställa lärare vilket till viss del 

påverkat undervisningen. Skolledningen kommer att förmedla det arbete man gör och 

vilken plan man har. 

 

När Anders Åkerman går i pension kommer ingen ny verksamhetschef för 

gymnasieskolan att anställas. I stället har man beslutat att anställa en skolstrateg. En 

annons har legat ute och intervjuer ska hållas vecka 47. 

 

Utskottet har haft dialog med rektor för anpassad grundskola. Tyvärr hade många 

ledamöter förhinder och därför har ordföranden lovat att utskottet ska återkomma under 

våren.  
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§ 72    KS/47/2023 

 

Rapportering – Kränkande behandling, oktober 2023 
 

Beslut 
Kommunstyrelsens utskott för unga och lärande beslutar 

 

- att godkänna rapportering gällande anmälan om kränkande behandling per oktober 

månad 2023. 

 

Rapport avseende anmälningar till huvudmannen per oktober månad 2023. 

Nedanstående tabell visar månadsvis jämförelse med tidigare år. 

 

 
 

Anledning till anmälan 

Den särskilt framtagna blankett för anmälning om kränkande behandling till 

huvudmannen har sex rubriker; verbal, psykosocial, textbaserad, fysisk eller digital 

kränkning samt - om det inträffade inte kategoriseras under någon av nyss nämnda 

rubriker - ska ”annat” markeras samt i text tydliggöra vad som skett. 

 

 

Jan Feb Mars April Maj Juni Aug Sept Okt Nov Dec

2014 16 7 4 9 11 2 4 21 9 7 9

2015 28 9 16 8 1 1 1 18 31 5 17

2016 4 20 5 10 11 10 2 14 7 20 20

2017 26 10 12 11 13 2 4 10 41 11 11

2018 9 3 6 9 1 1 1 8 25 11 10

2019 7 8 13 2 4 1 3 16 11 5 7

2020 5 11 5 7 1 1 2 23 10 16 1

2021 0 4 1 9 1 9 19 46 7 22 29

2022 4 11 16 8 0 0 10 13 24 30

2023 19 33 29 20 23 4 5 27 41 0 0

0
5

10
15
20
25
30
35
40
45
50

A
xe

lt
it

el

Antal inkomna anmälningar gällande 
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Åtgärder och avslutande av ärenden 

Det görs alltid en avvägning vid varje inrapporterad anmälan om huvudmannen ska 

besluta huruvida omständigheterna är utredda, åtgärdade och avslutade och/eller det krävs 

ytterligare åtgärder och återrapportering inom en viss tidsperiod. Tid för återrapportering 

beror på omständigheterna och vad som redan gjorts. 

 

I de fall ärendet inte avslutats vid tidpunkt för anmälan till huvudmannen, återkopplar 

huvudmannen skriftligt till rektor med information om att rektor ska återrapportera status 

i utredningen inom vanligtvis två eller tre veckor. 

 

Är ärendet avslutat tidigare än angiven tidsperiod, skickar rektor in information om 

åtgärder, bedömning av resultat och eventuella vidare förebyggande åtgärder det datum 

rektor avslutat ärendet. 

 

Är åtgärder fortfarande pågående och rektor därmed inte avslutat ärendet inom den av 

huvudmannen angivna tidsperioden, ska den skriftliga återkopplingen till huvudmannen 

beskriva ärendets nuläge. Huvudmannen kontaktar då rektor för en mer omfattande 

information om ärendets gång och eventuella ytterligare behov av vidtagande av åtgärder. 

Nytt datum för återkoppling fastställs. 

 

Förvaltningens bedömning 

Det har inkommit 41 anmälningar i oktober månad. 

 

Förvaltningen bedömer att rektorer genomfört utredning, beslutat om åtgärder och 

därefter avslutat samtliga ärenden. 

Förslag till beslut. 

Förvaltningen föreslår utskottet för unga och lärande att godkänna redovisningen. 

Beslutsunderlag 

Förvaltningsyttrande 2023-11-09, Örjan Abrahamsson, skolchef 
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§ 73    KS/48/2023 

 

Rapportering – Skolpliktsbevakning, oktober 2023 
 

Beslut 
Kommunstyrelsens utskott för unga och lärande beslutar 

 

- att godkänna redogörelsen för oktober 2023 i enlighet med gällande rutin för det 

systematiska kvalitetsarbetet. 

 

Ärendebeskrivning/Sammanfattning 

Nästan alla barn, bosatta i Sverige, har skolplikt. Undantagen finns reglerade i Skollagens 

29 kapitel 2§. 

 

Skolplikten motsvaras av en rätt till utbildning och kan fullgöras i en skola med offentlig 

huvudman eller i en skola med enskild huvudman. Om eleven inte fullgör sin skolplikt 

hos en enskild huvudman ska hemkommunen informeras. Skolplikten kan fullgöras i 

någon av de obligatoriska skolformerna; grundskola, grundsärskola, specialskola eller 

sameskola. 

 

Den grundläggande utbildningen som alla skolpliktiga elever har rätt till ska vara 

kostnadsfri. 

 

Ansvaret för att eleven fullgör sin skolplikt vilar på flera parter: 

Skolhuvudmannen ska tillse att eleverna i de obligatoriska skolformerna fullgör sin 

skolgång. 

Vårdnadshavare till ett skolpliktigt barn har att tillse att barnet fullgör sin skolplikt. Om 

en skolpliktig elev inte fullgör sin skolgång och detta beror på att elevens vårdnadshavare 

inte gjort vad denne är skyldig till att göra för att så ska ske, får hemkommunen förelägga 

elevens vårdnadshavare att fullgöra sina skyldigheter. 

 

Ett föreläggande får förenas med vite. 

 

Lokalt i Sollefteå har beslutats att från och med oktober 2015 gäller redovisning inom 

ramen för skolpliktsbevakning även för anmäld hög frånvaro där rektor beslutat om 

insatser för ökad närvaro. 

 

Från läsårsstart 2018/2019 är förskoleklass obligatorisk. Skolplikten inträder höstterminen 

det kalenderår barnet fyller sex år. Förskoleklass ingår därmed i skolpliktsbevakningen 

från och med höstterminsstart 2018. 
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Förvaltningens bedömning 

Förvaltningen redogör, vid utskottets sammanträde 2023-11-16 för skolpliktsbevakning 

per oktober 2023. 

 

Frånvaron kartläggs, utreds och följs upp. Vid behov ändras åtgärder i syfte att främja en 

ökad närvaro. Tät kontakt, gott samarbete mellan hemmet och skolan samt stödinsatser 

både inom skolan och/eller med extern part är framgångsfaktorer för ökad närvaro. 

 

Att särskilt uppmärksamma frånvaro vid skolstart är av vikt för att möjliggöra tidiga 

insatser, att tidigt främja en ökad närvaro. 

 

Skolornas rutin vid problematisk skolfrånvaro finns att läsa i Riktlinjer för Barn och 

elevhälsa sid 9 och 10. Där framgår även vad som gäller för anmälan till huvudmannen 

samt hur rektor går till väga när det kan bli fråga om ett föreläggande enligt Skollagens 7 

kapitel 23§ (2010:800). 

 

Förvaltningen konstaterar att rektorerna beslutat om stödinsatser utifrån den enskilde 

elevens behov, att resultatet följs upp och att det fattas beslut om nya insatser om så 

krävs. Det framgår att elevhälsoarbetet gällande problematisk skolfrånvaro sker 

systematiskt och att rektor beslutar om såväl interna som externa insatser. 

 

Interna insatser är, förutom anpassningar och särskilt stöd i undervisningen, även kurator, 

skolhälsovård och skolpsykolog. 

 

Övriga insatser är exempelvis samarbete med Specialpedagogiska skolmyndigheten 

(SPSM), Barn- och ungdomspsykiatrin (BUP), Regionens Habilitering, Primärvården och 

Socialtjänsten alternativt Öppenvården. 

 

Det finns för närvarande inget ärende som är föremål för huvudmannabeslut som 

föreläggande eller vite. 

Lagrum 

Skollagen (2010:800), 29 kap 7§ samt 7 kap §§20-23 

Förvaltningens förslag till beslut 

Utskottet Unga och Lärande godkänner redogörelsen per oktober månad 2023, i enlighet 

med gällande rutin för det systematiska kvalitetsarbetet. 

 

Beslutsunderlag 

Förvaltningsyttrande 2023-11-09, Örjan Abrahamsson, skolchef 

 

Beslutet skickas till 

Delgivning till kommunstyrelsen via utskottsprotokoll 
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§ 74       

 

Information: KAA, Kommunens aktivitetsansvar 
 

Beslut 
Kommunstyrelsens utskott för unga och lärande tackar för informationen och lägger den 

till handlingarna. 
 

Ärendebeskrivning/Sammanfattning 

Magnus Nilsson, tjänsteman inom kommunens aktivitetsansvar (KAA), besöker utskottet 

för att berätta om sitt arbete. 

 

KAA är en funktion som alla kommuner måste ha enligt skollagen. En hemkommun ska 

löpande under året hålla sig informerad om hur de ungdomar i kommunen som fullgjort 

sin skolplikt men inte fyll 20 år och inte genomför eller fullföljer en gymnasieutbildning 

är sysselsatta. 

 

Målgruppen är ungdomar 16-20 år som avbrutit sin utbildning under gymnasiet, 

ungdomar under 20 år som avslutar gymnasiet med studiebevis, ungdomar under 20 år 

som avlutar gymnasiet med gymnasieintyg och ungdomar som finns kvar i skolan men 

som gå grund av låg närvaro riskerar utskrivning.  

 

KAA hämtar in uppgifter från skolan om vilka ungdomar som avbrutit sin utbildning, 

ungdomen eller vårdnadshavaren kontaktas och tillsammans gör man en kartläggning som 

dokumenteras. 

 

Att hitta vägen in till en utbildning är alltid första prioritet men om det inte fungerar 

försöker man hitta praktikplatser. I det arbetet kan KAA följa med på studiebesök på 

skolor eller arbetsplatser och hjälpa till med att skriva CV och personligt brev. KAA kan, 

om ungdomen vill det, också vara ett stöd vid kontakt med myndigheter och vården. 

Största delen av arbetet är motiverande samtal med ungdomen för att hitta mål och driv.  

 

KAA samverkar med gymnasieskolan, antagningsenheten, elevhälsan, UTAS, 

socialtjänsten, Arbetsförmedlingen, Samcoach, BUP, vuxenpsykiatrin, habiliteringen och 

öppenvården.  

 

Just nu har KAA 73 ungdomar att arbeta med, 53 pojkar och 20 flickor. Av dessa 

ungdomar kommer 16 från ett nationellt program, 20 från introduktionsprogram, 11 från 

grundskolan, 17 har gått ut med studiebevis, åtta har gått ut med gymnasieintyg och för en 

saknas uppgifter. Det finns också åtta nyinflyttade som inte är inräknade i statistiken.   
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Av dessa 73 ungdomar är 35 sysselsatta i arbete, sju är inskrivna hos annan aktör, till 

exempel behandlingshem, och 31 är i aktivitet via KAA. Motivationen hos dessa 31 

ungdomar kan variera men de finns hela tiden med i KAAs register och regelbunden 

kontakt tas. Magnus har upptäckt att motståndet mot möten i kommunhuset eller i 

gymnasieskolan är högt hos dessa ungdomar. Han har därför hittat en neutral lokal hos 

biblioteket vilket de flesta uppskattar. 

 

Magnus trycker på att individen måste få komma först. Forskning visar att en person i 

utanförskap kostar samhället över 20 miljoner. Det är därför viktigt, både för samhället 

och individen, att fånga ungdomar tidigt och hjälpa dem till en välfungerande och givande 

framtid.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Protokoll UL 2023-11-16
(Signerat, SHA-256 C701A66B571F3A1B682664803037B2B5B7EDD0F1901DD30FD9BD4990019CCCFA)

Sida 12 av 20



    

 
    

Nämnd/styrelse 

Kommunstyrelsens 

Utskott för unga och lärande 

 

PROTOKOLL 
Sammanträdesdatum 

2023-11-16 

 

 

 

13 (19) 

§ 75    KS/325/2023 

 
Förskoleorganisationen i Sollefteå tätort 

 

Beslut 
Kommunstyrelsens utskott för unga och lärande föreslår 

Kommunstyrelsen föreslå 

Kommunfullmäktige besluta 

 

- att minska antalet tillgängliga förskoleplatser enligt förvaltningens alternativ 1, det 

vill säga avveckling av Regnbågens förskola. 

 
Ärendebeskrivning  

På grund av ett kraftigt minskat antal av folkbokförda barn i förskoleåldern, främst i 

Sollefteå tätort, kommer kommunen att ha ett stort överskott på förskoleplatser. För att 

förskolorna ska kunna ha en rimlig personalorganisation finns behovet av att minska 

antalet förskoleplatser i tätorten.  

 

Samråd 

Samråd har skett med berörda rektorer, möten har hållits med personalgrupperna från 

Hågesta samt Regnbågens förskolor. Information till vårdnadshavare har getts brevledes. 

 

Förvaltningens bedömning 

I augusti 2013 utökades antalet förskolor i Sollefteå kommun från 14 till 15, i och med 

öppnandet av Barnens förskola, med kapacitet om ca 50 platser vid full beläggning. 

Den första april 2015 öppnades Hågesta förskola med kapacitet om ca 54 platser vid full 

beläggning och vid samma tidpunkt togs också delar av Fyrklöverns förskola åter i bruk, 

via extern förhyrning, för att kunna tillgodose behovet av förskoleplatser i Långsele. Från 

januari 2016 togs beslut om att hyra hela Fyrklöverns förskola då barngrupperna fortsatte 

att öka i storlek. Fyrklöverns förskola består nu av 4 avdelningar med en total kapacitet 

om ca 70 barn vid full beläggning. Till detta utökades antalet förskoleplatser med 

ytterligare 20 förskoleplatser då beslut fattades om att omstrukturera Ärtriksvägen 2D. 

tidigare boende inom funktionsstöd, till förskolelokaler för att frigöra lats för Rödsta 

skola.  

 

Bakgrunden till ovanstående är givetvis den stora migrationen under några år då antalet 

barn i förskoleåldern ökade kraftigt. (En hel del av dessa återfinns inte i nedanstående 

statistik, då de som asylsökande inte var folkbokförda i Sollefteå kommun). 

 

Antalet folkbokförda barn i förskoleåldern minskar nu kraftigt i Sollefteå kommun varvid 

det uppstått ett överskott av förskoleplatser, främst i tätorten. Anledningen till detta är 

minskat antal asylsökande samt ett kraftigt minskat barnafödande, något som inte gäller 

enbart Sollefteå utan i hela Sverige. 
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Nedan följer aktuell statistik på antal folkbokförda barn (födda och inflyttade) i tätorten.  

 
Ovanstående statistik speglar antal födda samt inflyttade (folkbokförda). Asylsökande 

finns inte med då de inte var folkbokförda i Sollefteå kommun. Det är alltså en betydande 

minskning av antalet barn per årskull i förskoleåldern, mer än en halvering vilket 

påverkar förskolan och, i förlängningen, även skolan. 

 

Tittar vi på totalsumman av barn i förskoleålder i tätorten får vi följande siffror. 

 
 

Tittar vi på tillgängliga förskoleplatser i tätorten så ser det ut så här till Höstterminen -24. 

 
 

Vi kan alltså se att Sollefteå kommun har ett prognosticerat mottagande av 378 barn i 

tätorten fördelat på 502 platser, förskolan Natt som dag inräknat, höstterminen 2024. 

 

Folkbokförda Tätorten varav (geografiskt område)

per födelseår totalt Nipan Lillänget Prästbordet Rödsta Kommentar

2014 116 35 39 17 25

2015 114 24 45 21 24

2016 105 22 45 15 23

2017 99 25 28 18 28

2018 93 18 42 12 21

2019 94 21 39 11 23

2020 80 18 29 14 19

2021 85 24 28 14 19

2022 64 14 25 7 18

2023* 55 10 25 6 14 * Födda t.o.m. 231031

Tätorten varav (geografiskt område)

totalt Nipan Lillänget Prästbordet Rödsta Kommentar

Födda 2014-2018 527 124 199 83 121 (läsåret 19/20)

Födda 2015-2019 505 110 199 77 119 (läsåret 20/21) -22

Födda 2016-2020 471 104 183 70 114 (läsåret 21/22) -34

Födda 2017-2021 451 106 166 69 110 (läsåret 22/23) -20

Födda 2018-2022 416 95 163 58 100 (läsåret 23/24) -35

Födda 2019-2023* 378 87 146 52 93 (läsåret 24/25) -38

Tätorten varav (geografiskt område)

Tillgängliga platser totalt Nipan Lillänget Prästbordet Rödsta Kommentar

Skedoms förskola 60 60

Natt som Dag 27 27 Fristående förskola

Hågesta förskola 54 54

Lillängets förskola 117 117

Prästbordets förskola 72 72

Rödsta förskola 86 86

Regnbågens förskola 36 36

Barnens förskola 50 50

502 87 171 72 172
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Kommunen har under de senaste fyra åren avvecklat avdelningen Svalan på 

Nipanområdet samt den modul som fanns på Skedoms förskola som minskat antalet 

platser med ca 35 barn. 

 

Förvaltningen kan därmed konstatera att antalet förskoleplatser vida överstiger antalet 

barn som är aktuella för placering. Det gör att vi står inför risken att stå med halvtomma 

avdelningar varvid det blir svårt för rektorerna att få ihop en vettig organisation. 

 

Förvaltningen har börjat undersöka en förändring av förskoleorganisationen i tätorten. 

Inledningsvis övervägde förvaltningen att avveckla Barnens- och / eller Hågesta förskola. 

Barnens förskola utreddes eftersom det tillfälliga bygglovet snart går ut och ett permanent 

bygglov kan vara kostsamt. Det visade sig dock inte vara fallet. Hågesta förskola utreddes 

på grund av att Försvarsmakten initialt ansåg att de ville ha lokalen för att kunna 

expandera i området. Trots upprepade förfrågningar har Försvarsmakten inte gett något 

besked om de fortsatt ser något behov av lokalerna, vilket har resulterat i att förvaltningen 

meddelat Försvarsmakten att man tänker gå vidare med andra förslag än Hågesta förskola. 

 

Alternativ 1: Avveckling av Regnbågens förskola 

Regnbågens förskola är placerad på Ärtriksvägen, längst upp på gatan. Det är en förskola 

med god verksamhet. Dock är lokalerna mer slitna än övriga förskolor i området och 

betydligt mindre till ytan då förskolan är mer byggd som en villa än som en modern 

förskola. Lokalerna ägs av Sollefteå kommun. På förskolan är det idag 31 barn placerade 

varav 6 kommer att börja förskoleklass till hösten, vilket betyder att totalt berörs 25 barn.  

 

Det finns inga särskilda skäl som gör Regnbågens förskola extra lämplig för avveckling 

förutom att förvaltningen bedömer det som det minst dåliga alternativet. De övriga 

förskolorna (förutom Hågesta) är större och beslutet skulle därmed påverka många fler. 

Förskolan är placerad på Ärtriksvägen där det finns ett stort utbud av andra förskolor. 

Lillänget, Prästbordet, Skedom och Hågesta är geografiskt mer utspridda. Hågesta 

förskola har ungefär lika många barn som Regnbågens förskola men har fördelen med att 

den är placerad på annan plats än Ärtriksvägen.  

 

Alternativ 2: Minskad personaltäthet 

Det andra alternativet är att inte avveckla någon förskola utan att acceptera en lägre 

personaltäthet på förskolorna. Den svenska modellen med barnomsorgspeng innebär att 

en förskola som har minskat antal barn också får mindre medel. Kortsiktiga och mindre 

nedgångar i barnantal går att parera men när gapet mellan antal barn och platser växer blir 

den möjligheten allt mindre. Alternativen som kvarstår är att minska personaltäthet och 

”hyvla” i verksamheten eller skjuta till ännu större summor för att höja 

barnomsorgspengen och täcka bortfallet. 
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Besparing genom avveckling av Regnbågens förskola 

En nedläggning av Regnbågens förskola skulle inte medföra några större besparingar. 

Både barn, personal och lokal skulle fortfarande finnas kvar. Dock kan vissa 

driftkostnader minskas. Å andra sidan skulle ett sådant beslut förbättra resursutnyttjandet 

och undvika att förskolorna i kommunen hamnar i en situation där bemanningen måste 

minskas eller verksamheten måste spara på annat sätt. 

 

För närvarande finns det totalt 502 platser i tätorten, med 378 barn som ska tas emot 

under hösten 2024. Det är rimligt att räkna med en viss överkapacitet för att snabbt kunna 

erbjuda platser vid behov. Men att ha en vakansgrad där nästan var fjärde förskoleplats 

står tom är inte hållbart i det långa loppet och kommer att påverka personaltätheten. 

 

Varje barn genererar idag en barnomsorgspeng på 147 000 kr för barn i åldrarna 1-3 år 

och 128 000 kr för barn i åldrarna 3-5 år. Med ett genomsnittligt belopp på cirka 137 500 

kr årligen innebär det att kommunen för närvarande har lediga platser motsvarande cirka 

17 000 000 kr. Det är viktigt att ha en viss buffert för att undvika långa köer och kunna 

erbjuda snabb tillgång till förskoleplatser. Även om en vakansgrad på 10% skulle vara 

acceptabel, innebär den nuvarande situationen att en betydande del av resurserna används 

för att bekosta tomma platser.  

 

Detta kan vara motiverat om det till exempel handlar om en förskola på landsbygden där 

avveckling skulle innebära långa transporter. Men i detta fall finns det två andra förskolor 

på samma gata som har lediga platser. Förvaltningen anser inte att detta är en rimlig eller 

långsiktigt hållbar lösning att fortsätta använda resurser till stor mängd tomma ytor. 

 

Tillväxtstrategin 

Sollefteå kommun har en Tillväxtstrategi som syftar till att öka befolkningen till 23 000 

fram till år 2035. Det planeras för flera stora satsningar och etableringar i kommunen, 

vilket förväntas generera en betydande inflyttning och därmed ett ökat behov av 

barnomsorgsplatser. 

 

Det är dock viktigt att notera att de flesta av dessa satsningar förväntas ge full effekt först 

mot slutet av 2020-talet. Etableringen i Hamre beräknas vara i gång 2028, och 

Försvarsmaktens nuvarande etablering beräknas vara i full drift mellan 2028 - 2030. 

Under migrationskrisen visade Sollefteå kommun en förmåga att snabbt sätta upp nya  

barnomsorgsplatser vid akut behov. I fallet med de kommande satsningarna tror 

förvaltningen att behovet av barnomsorgsplatser kommer att öka mer gradvis än under 

migrationskrisen, vilket ger kommunen möjlighet att anpassa sig och utöka antalet platser 

i takt med att behoven växer. 

 

Dialoger och särskilda behov 

Att fatta beslutet att avveckla en förskola är en komplex process. Frågor som rör barn, 

särskilt små barn, är mycket känsliga. 
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Beslutet att avveckla Regnbågens förskola kommer inte ha en betydande påverkan på 

familjernas vardagspussel eftersom det kommer finnas platser tillgängliga på samma gata. 

 

Utöver det kan det vara nödvändigt att göra individuella anpassningar för att säkerställa 

att såväl barn som vårdnadshavare känner sig trygga vid en överflyttning till en annan 

förskola. 

 

Därför har förvaltningen beslutat att informera föräldrarna i ett tidigt skede om förslaget 

och kalla till föräldramöten för att både få synpunkter på förslaget och samla information 

om vad vårdnadshavarna anser vara viktigt för att säkerställa en trygg övergång till en 

annan förskola. Det kan innebära studiebesök på olika förskolor så att vårdnadshavarna 

kan välja den förskola som de anser är bäst för deras barn. Det innebär också att 

vårdnadshavare får möjlighet att samtala med varandra för att barnen kan välja samma 

förskola som sina kompisar och på så sätt behålla den trygghet som finns i deras relation. 

Det innebär också att personalen, om de önskar det, kan placeras på förskolor på 

Ärtriksvägen för att behålla kontakten mellan barn och personal, även om lokalerna 

förändras. Alla dessa detaljer är viktiga att beakta vid ett sådant beslut och både 

förvaltningen och rektorn kommer att göra sitt yttersta för att tillgodose de speciella 

behoven som kan finnas inom ram för det som kan anses vara rimligt. 

 

Barnkonsekvensanalys  

En barnkonsekvensanalys kommer att genomföras och finnas med som bilaga till 

kommunstyrelsens beslut. Detta eftersom förvaltningen anser att det är av vikt att 

vårdnadshavarnas och därmed barnens synpunkter får ett stort utrymme i denna.  

 

Barngruppernas storlek 

Mellan 2019 - 2022 minskade antalet årsarbetare från 154 till 136 inom förskolan. Trots 

denna minskning har personaltätheten ökat från 5,5 till 5,2 barn per årsarbetare. Detta är 

en effekt av minskade barnantal och där verksamheten anpassat sig efter förändrade 

förutsättningar.  

Tittar vi på barngruppernas storlek så ligger Sollefteå kommun högt i jämförelse med 

omvärlden vilket speglar hur vi valt att internt organisera oss. SCB jämställer i sin 

statistik, avdelning med barngrupp samtidigt som Sollefteå kommun på vissa förskolor 

har avdelningarna indelade i flera grupper, något som kommer att ändras till årets 

rapportering varvid verkligheten kommer att överensstämma med den officiella 

statistiken. Förvaltningen beräknar inte att barngrupperna kommer att bli större i och med 

den föreslagna förändringen, Sollefteå kommun har fortfarande 378 barn på cirka 450 

tillgängliga platser. 

 

Samlad bedömning 

Förvaltningen föreslår en avveckling av Regnbågens förskola enligt förslag 1. 

Alternativet att lägga ned Regnbågens förskola grundar sig i perspektivet att 
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personaltäthet är att föredra framför lokaler och att upprätthålla alldeles för många tomma 

platser. 

 

De barn som idag går på Regnbågens förskola kommer utan problem att få plats på andra 

förskolor. Den personal som idag jobbar på Regnbågens förskola kommer att bli erbjudna 

att byta förskola, i möjligaste mån kommer förvaltningen sträva efter att hålla arbetslaget 

intakt såvida inget annat önskas.  

 

Vårdnadshavare till de barn som idag går på Regnbågens förskola kommer, omedelbart 

efter att beslut eventuellt tas, att bli erbjudna annan förskoleplacering inför HT -2024. 

Detta efter sommarstängningen för att säkerställa en naturlig övergång.  

 

Det handlar då om 25 barn då ingen ny placering kommer att göras på Regnbågens 

förskola och dagens femårsgrupp blir placerad i förskoleklass. 

 

Beslutsplanering 

2023-11-16 Utskottet för unga och lärande 

2023-12-05 Kommunstyrelsen 

2023-12-18 Kommunfullmäktige 

 

Ekonomiska konsekvenser och förslag på finansiering 
Inga. Hyreskostnaden för Regnbågens förskola kommer att överföras till 

fastighetsavdelningen. 

 

Beslutsunderlag 

Förvaltningsyttrande 2023-11-01, Skolchef Örjan Abrahamsson 

Muntligt föredragande, Skolchef Örjan Abrahamsson 
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§ 76    

 

Delgivning av handlingar 
 

Beslut 
Kommunens utskott för unga och lärande tackar för delgivningarna och lägger dem till 

handlingarna. 

 

Följande handlingar delges utskottets ledamöter: 

• KS/218/2023-1 Kvalitetsgranskning skogsmaskinsutbildning 

 

• KS/218/2023-2 Beslut efter kvalitetsgranskning 
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Datum 2023-11-16 


 


Tid kl. 09:00 – 12:15 


 


Plats B-salen, kommunhuset, Sollefteå 


 


Beslutande Enligt närvaro- och tjänstgöringslista 


 


Övriga  Örjan Abrahamsson, Skolchef, via videolänk §§ 70 – 76 


närvarande Anna Lagergren, verksamhetschef §§ 70 – 76  


 Maria Ragnarsson, ekonom § 70 – 76  


 Anders Strindlund, ekonom § 70 


 Magnus Nilsson, KAA § 75 


 Anna-Maria Andersson, sekreterare §§ 70 – 76  


 
 
  


 


Underskrifter Sekreterare Anna-Maria Andersson §§ 70 – 76 


 


  


 Ordförande Maria Wennberg (C) §§ 70 – 76 


 


  


 Justerare Susanne Lindahl (S) §§ 70 – 76 


   


   


   


 
 


Bevis om justering 


 


Protokollet är justerat. 


Justeringen har tillkännagetts genom anslag på Sollefteå kommuns digitala anslagstavla, 


www.solleftea.se 
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Närvaro- och tjänstgöringslista 
  


Namn När- Tjg. Reservation Jäv Anteckningar 
 Varo Ers.    


   § §  


        


Ledamöter        


Maria Wennberg (C) X      Ordförande 


Emelie Wrede (C) X       


Jörgen Åslund (Vi) X       


Diana Nilsson (V) X      
Avvek kl. 12:00, frånvarande 
från § 75 


Susanne Lindahl (S) X       


Ersättare        


Jerry Mähler (C) X X     
Ersätter D Nilsson från och 
med § 75 


Peter Ledin (C) X       


Maria Eriksson (Vi) X       


Ulrika Frestadius (M) ---       


Jack Åkerlund (S) X      Anslöt kl. 09:20 


 
 
Val av justerare 
Susanne Lindahl (S) utses till justerare av dagens protokoll. 


Protokollet justeras digitalt. 


 


Dagordning 
Aviserat ärende om rapport och analys terminsresultat VT 2023, punkt 8 i utskickad 


dagordning, utgår på grund av att förvaltningen behöver ytterligare tid för 


sammanställning. 


Efter ovanstående ändring godkänns dagordningen.    
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§ 70 


 


Ekonomi- och verksamhetsuppföljning, oktober 2023 
 


Beslut 
Kommunstyrelsens utskott för unga och lärande tackar för informationen och lägger den 


till handlingarna. 


 


Ärendebeskrivning 


Maria Ragnarsson, ekonom, redovisar ekonomi- och verksamhetsuppföljning för 


verksamhet upp till och med årskurs 9 per sista oktober 2023. 


 


Resultatet per den sista oktober är närmare plus 2,7 miljoner jämfört med budget vilket är 


i nivå med föregående månad. 


 


Största avvikelsen gällande intäkter är erhållna arbetsmarknadsstöd. Även 


interkommunala ersättningar här högre än budgeterat vilket beror på fler elever än 


beräknat från andra kommuner. Kostnaden för personal är lägre än beräknat. Den största 


delen ligger på centrala delar, till exempel elevhälsan, skolbibliotek och stödfunktioner, 


men även kostnaderna ute i rektorsområdena har varit lägre då det varit svårt att få in 


både legitimerad personal och timvikarier. Lokalkostnader är högre än beräknat då Gula 


skolan i Junsele behållits under en tid och vi fått ökade hyreskostnader för Ramsele skola 


och Edsele förskola på grund av förändringar i lokalvården. Även skolskjutsar är dyrare 


än beräknat. 


 


Resultat per rektorsområde redovisas och förklaras. Liksom tidigare år ser man en 


fördyring under hösten och resultatet har minskat jämfört med föregående månad. 


 


Statistik kring elevantal samt barn inskrivna på fritids och förskola redovisas. 


Volymminskningen i förskolan är väldigt tydlig. 


 


Anders Strindlund, ekonom, redovisar ekonomi- och verksamhetsuppföljning för 


gymnasium och vuxenutbildning per sista oktober 2023. 


 


Resultatet per den sista oktober nästan 1,2 miljon minus jämfört med budget vilket är i 


nivå med föregående månad. 


 


Den stora kostnaden är gymnasieelever som går skola i andra kommuner då de andra 


kommunerna höjt priset betydligt mer än beräknat. Inflationen har gjort att inköp av till 


exempel reparationer och lärverktyg är dyrare än beräknat. Bilersättningen för resa till 


praktikplatsen för elever med arbetsplatsförlagd utbildning (APU) var för lågt budgeterad 


då den skattefria delen höjts till 25 kr. 
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Vuxenskolans ekonomi bygger på statsbidrag och köp av externa utbildningar. Just nu är 


det färre elever än beräknat vilket gör att mindre utbildning köps in. Skolchefen meddelar 


att Reveljen har reagerat på att äldreomsorgen i Sollefteå skickat undersköterskor till 


vuxenutbildning i Kramfors utan att ha ställt förfrågan till Reveljen om samma utbildning 


kan ges hos oss själva. Man vill lyfta att alla verksamheter i möjligaste mån bör hålla 


utbildningarna inom kommunen.  


 


Ekonomerna aviserar ej beräknade kostnadsökningar inför 2024 som ger ett mycket tufft 


läge och problem att få budget i balans. Lokalkostnader har, i och med inflation och höjda 


räntor, ökat mycket mer än vad man beräknat tidigare. Rektorsgruppen är mycket oroliga 


över hur de ska få verksamhet och budget att gå ihop. 


 


Beslutsunderlag 


Ekonomi- och verksamhetsuppföljning för- och grundskola samt anpassad grundskola 


oktober 2023  


Ekonomi- och verksamhetsuppföljning gymnasieverksamhet/vuxenutbildning oktober 


2023  


Muntlig genomgång, ekonom Maria Ragnarsson och Anders Strindlund  
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§ 71 


 


Informationer 
 


Beslut 
Kommunstyrelsens utskott för unga och lärande tackar för informationerna och lägger 


dem till handlingarna. 


 


Ärendebeskrivning 


Aktuellt dagsläge Örjan Abrahamsson, skolchef 


 Anna Lagergren, verksamhetschef för- och grundskola 


 Maria Wennberg, ordförande 


Läget känns ansträngt både gällande skolledning, rektorer och lärarsituation. Gymnasiet 


och vuxenutbildning bedriver verksamhet enligt plan. En rektor på gymnasiet är 


sjukskriven och arbetsuppgifterna fördelas på befintlig personal. Det finns frågor kring 


teknikprogrammets fjärde år och praktikplatser som Örjan nu ska gå in och reda i.  


 


Budgetarbetet i för- och grundskola pågår. Har haft en förmiddag kring ”En 


skolkommun” vilket kändes bra och man börjar se effekterna av arbetet. Antalet elever 


med särskilda behov ökar vilket gör att behovet av resurser blir större och större. 


Nya rektor är på plats i Ramsele/Helgum/Långsele. 


 


Anders Åkerman har hoppat in som rektor i Junsele och ikväll hålls föräldramöte för 


högstadiet i Junsele där man haft stora problem med att anställa lärare vilket till viss del 


påverkat undervisningen. Skolledningen kommer att förmedla det arbete man gör och 


vilken plan man har. 


 


När Anders Åkerman går i pension kommer ingen ny verksamhetschef för 


gymnasieskolan att anställas. I stället har man beslutat att anställa en skolstrateg. En 


annons har legat ute och intervjuer ska hållas vecka 47. 


 


Utskottet har haft dialog med rektor för anpassad grundskola. Tyvärr hade många 


ledamöter förhinder och därför har ordföranden lovat att utskottet ska återkomma under 


våren.  
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§ 72    KS/47/2023 


 


Rapportering – Kränkande behandling, oktober 2023 
 


Beslut 
Kommunstyrelsens utskott för unga och lärande beslutar 


 


- att godkänna rapportering gällande anmälan om kränkande behandling per oktober 


månad 2023. 


 


Rapport avseende anmälningar till huvudmannen per oktober månad 2023. 


Nedanstående tabell visar månadsvis jämförelse med tidigare år. 


 


 
 


Anledning till anmälan 


Den särskilt framtagna blankett för anmälning om kränkande behandling till 


huvudmannen har sex rubriker; verbal, psykosocial, textbaserad, fysisk eller digital 


kränkning samt - om det inträffade inte kategoriseras under någon av nyss nämnda 


rubriker - ska ”annat” markeras samt i text tydliggöra vad som skett. 


 


 


Jan Feb Mars April Maj Juni Aug Sept Okt Nov Dec


2014 16 7 4 9 11 2 4 21 9 7 9


2015 28 9 16 8 1 1 1 18 31 5 17


2016 4 20 5 10 11 10 2 14 7 20 20


2017 26 10 12 11 13 2 4 10 41 11 11


2018 9 3 6 9 1 1 1 8 25 11 10


2019 7 8 13 2 4 1 3 16 11 5 7


2020 5 11 5 7 1 1 2 23 10 16 1


2021 0 4 1 9 1 9 19 46 7 22 29


2022 4 11 16 8 0 0 10 13 24 30


2023 19 33 29 20 23 4 5 27 41 0 0
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Åtgärder och avslutande av ärenden 


Det görs alltid en avvägning vid varje inrapporterad anmälan om huvudmannen ska 


besluta huruvida omständigheterna är utredda, åtgärdade och avslutade och/eller det krävs 


ytterligare åtgärder och återrapportering inom en viss tidsperiod. Tid för återrapportering 


beror på omständigheterna och vad som redan gjorts. 


 


I de fall ärendet inte avslutats vid tidpunkt för anmälan till huvudmannen, återkopplar 


huvudmannen skriftligt till rektor med information om att rektor ska återrapportera status 


i utredningen inom vanligtvis två eller tre veckor. 


 


Är ärendet avslutat tidigare än angiven tidsperiod, skickar rektor in information om 


åtgärder, bedömning av resultat och eventuella vidare förebyggande åtgärder det datum 


rektor avslutat ärendet. 


 


Är åtgärder fortfarande pågående och rektor därmed inte avslutat ärendet inom den av 


huvudmannen angivna tidsperioden, ska den skriftliga återkopplingen till huvudmannen 


beskriva ärendets nuläge. Huvudmannen kontaktar då rektor för en mer omfattande 


information om ärendets gång och eventuella ytterligare behov av vidtagande av åtgärder. 


Nytt datum för återkoppling fastställs. 


 


Förvaltningens bedömning 


Det har inkommit 41 anmälningar i oktober månad. 


 


Förvaltningen bedömer att rektorer genomfört utredning, beslutat om åtgärder och 


därefter avslutat samtliga ärenden. 


Förslag till beslut. 


Förvaltningen föreslår utskottet för unga och lärande att godkänna redovisningen. 


Beslutsunderlag 


Förvaltningsyttrande 2023-11-09, Örjan Abrahamsson, skolchef 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 







    


 
    


Nämnd/styrelse 


Kommunstyrelsens 


Utskott för unga och lärande 


 


PROTOKOLL 
Sammanträdesdatum 


2023-11-16 


 


 


 


9 (19) 


§ 73    KS/48/2023 


 


Rapportering – Skolpliktsbevakning, oktober 2023 
 


Beslut 
Kommunstyrelsens utskott för unga och lärande beslutar 


 


- att godkänna redogörelsen för oktober 2023 i enlighet med gällande rutin för det 


systematiska kvalitetsarbetet. 


 


Ärendebeskrivning/Sammanfattning 


Nästan alla barn, bosatta i Sverige, har skolplikt. Undantagen finns reglerade i Skollagens 


29 kapitel 2§. 


 


Skolplikten motsvaras av en rätt till utbildning och kan fullgöras i en skola med offentlig 


huvudman eller i en skola med enskild huvudman. Om eleven inte fullgör sin skolplikt 


hos en enskild huvudman ska hemkommunen informeras. Skolplikten kan fullgöras i 


någon av de obligatoriska skolformerna; grundskola, grundsärskola, specialskola eller 


sameskola. 


 


Den grundläggande utbildningen som alla skolpliktiga elever har rätt till ska vara 


kostnadsfri. 


 


Ansvaret för att eleven fullgör sin skolplikt vilar på flera parter: 


Skolhuvudmannen ska tillse att eleverna i de obligatoriska skolformerna fullgör sin 


skolgång. 


Vårdnadshavare till ett skolpliktigt barn har att tillse att barnet fullgör sin skolplikt. Om 


en skolpliktig elev inte fullgör sin skolgång och detta beror på att elevens vårdnadshavare 


inte gjort vad denne är skyldig till att göra för att så ska ske, får hemkommunen förelägga 


elevens vårdnadshavare att fullgöra sina skyldigheter. 


 


Ett föreläggande får förenas med vite. 


 


Lokalt i Sollefteå har beslutats att från och med oktober 2015 gäller redovisning inom 


ramen för skolpliktsbevakning även för anmäld hög frånvaro där rektor beslutat om 


insatser för ökad närvaro. 


 


Från läsårsstart 2018/2019 är förskoleklass obligatorisk. Skolplikten inträder höstterminen 


det kalenderår barnet fyller sex år. Förskoleklass ingår därmed i skolpliktsbevakningen 


från och med höstterminsstart 2018. 
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Förvaltningens bedömning 


Förvaltningen redogör, vid utskottets sammanträde 2023-11-16 för skolpliktsbevakning 


per oktober 2023. 


 


Frånvaron kartläggs, utreds och följs upp. Vid behov ändras åtgärder i syfte att främja en 


ökad närvaro. Tät kontakt, gott samarbete mellan hemmet och skolan samt stödinsatser 


både inom skolan och/eller med extern part är framgångsfaktorer för ökad närvaro. 


 


Att särskilt uppmärksamma frånvaro vid skolstart är av vikt för att möjliggöra tidiga 


insatser, att tidigt främja en ökad närvaro. 


 


Skolornas rutin vid problematisk skolfrånvaro finns att läsa i Riktlinjer för Barn och 


elevhälsa sid 9 och 10. Där framgår även vad som gäller för anmälan till huvudmannen 


samt hur rektor går till väga när det kan bli fråga om ett föreläggande enligt Skollagens 7 


kapitel 23§ (2010:800). 


 


Förvaltningen konstaterar att rektorerna beslutat om stödinsatser utifrån den enskilde 


elevens behov, att resultatet följs upp och att det fattas beslut om nya insatser om så 


krävs. Det framgår att elevhälsoarbetet gällande problematisk skolfrånvaro sker 


systematiskt och att rektor beslutar om såväl interna som externa insatser. 


 


Interna insatser är, förutom anpassningar och särskilt stöd i undervisningen, även kurator, 


skolhälsovård och skolpsykolog. 


 


Övriga insatser är exempelvis samarbete med Specialpedagogiska skolmyndigheten 


(SPSM), Barn- och ungdomspsykiatrin (BUP), Regionens Habilitering, Primärvården och 


Socialtjänsten alternativt Öppenvården. 


 


Det finns för närvarande inget ärende som är föremål för huvudmannabeslut som 


föreläggande eller vite. 


Lagrum 


Skollagen (2010:800), 29 kap 7§ samt 7 kap §§20-23 


Förvaltningens förslag till beslut 


Utskottet Unga och Lärande godkänner redogörelsen per oktober månad 2023, i enlighet 


med gällande rutin för det systematiska kvalitetsarbetet. 


 


Beslutsunderlag 


Förvaltningsyttrande 2023-11-09, Örjan Abrahamsson, skolchef 


 


Beslutet skickas till 


Delgivning till kommunstyrelsen via utskottsprotokoll 
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§ 74       


 


Information: KAA, Kommunens aktivitetsansvar 
 


Beslut 
Kommunstyrelsens utskott för unga och lärande tackar för informationen och lägger den 


till handlingarna. 
 


Ärendebeskrivning/Sammanfattning 


Magnus Nilsson, tjänsteman inom kommunens aktivitetsansvar (KAA), besöker utskottet 


för att berätta om sitt arbete. 


 


KAA är en funktion som alla kommuner måste ha enligt skollagen. En hemkommun ska 


löpande under året hålla sig informerad om hur de ungdomar i kommunen som fullgjort 


sin skolplikt men inte fyll 20 år och inte genomför eller fullföljer en gymnasieutbildning 


är sysselsatta. 


 


Målgruppen är ungdomar 16-20 år som avbrutit sin utbildning under gymnasiet, 


ungdomar under 20 år som avslutar gymnasiet med studiebevis, ungdomar under 20 år 


som avlutar gymnasiet med gymnasieintyg och ungdomar som finns kvar i skolan men 


som gå grund av låg närvaro riskerar utskrivning.  


 


KAA hämtar in uppgifter från skolan om vilka ungdomar som avbrutit sin utbildning, 


ungdomen eller vårdnadshavaren kontaktas och tillsammans gör man en kartläggning som 


dokumenteras. 


 


Att hitta vägen in till en utbildning är alltid första prioritet men om det inte fungerar 


försöker man hitta praktikplatser. I det arbetet kan KAA följa med på studiebesök på 


skolor eller arbetsplatser och hjälpa till med att skriva CV och personligt brev. KAA kan, 


om ungdomen vill det, också vara ett stöd vid kontakt med myndigheter och vården. 


Största delen av arbetet är motiverande samtal med ungdomen för att hitta mål och driv.  


 


KAA samverkar med gymnasieskolan, antagningsenheten, elevhälsan, UTAS, 


socialtjänsten, Arbetsförmedlingen, Samcoach, BUP, vuxenpsykiatrin, habiliteringen och 


öppenvården.  


 


Just nu har KAA 73 ungdomar att arbeta med, 53 pojkar och 20 flickor. Av dessa 


ungdomar kommer 16 från ett nationellt program, 20 från introduktionsprogram, 11 från 


grundskolan, 17 har gått ut med studiebevis, åtta har gått ut med gymnasieintyg och för en 


saknas uppgifter. Det finns också åtta nyinflyttade som inte är inräknade i statistiken.   


 


 







    


 
    


Nämnd/styrelse 


Kommunstyrelsens 


Utskott för unga och lärande 


 


PROTOKOLL 
Sammanträdesdatum 


2023-11-16 


 


 


 


12 (19) 


Av dessa 73 ungdomar är 35 sysselsatta i arbete, sju är inskrivna hos annan aktör, till 


exempel behandlingshem, och 31 är i aktivitet via KAA. Motivationen hos dessa 31 


ungdomar kan variera men de finns hela tiden med i KAAs register och regelbunden 


kontakt tas. Magnus har upptäckt att motståndet mot möten i kommunhuset eller i 


gymnasieskolan är högt hos dessa ungdomar. Han har därför hittat en neutral lokal hos 


biblioteket vilket de flesta uppskattar. 


 


Magnus trycker på att individen måste få komma först. Forskning visar att en person i 


utanförskap kostar samhället över 20 miljoner. Det är därför viktigt, både för samhället 


och individen, att fånga ungdomar tidigt och hjälpa dem till en välfungerande och givande 


framtid.  
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§ 75    KS/325/2023 


 
Förskoleorganisationen i Sollefteå tätort 


 


Beslut 
Kommunstyrelsens utskott för unga och lärande föreslår 


Kommunstyrelsen föreslå 


Kommunfullmäktige besluta 


 


- att minska antalet tillgängliga förskoleplatser enligt förvaltningens alternativ 1, det 


vill säga avveckling av Regnbågens förskola. 


 
Ärendebeskrivning  


På grund av ett kraftigt minskat antal av folkbokförda barn i förskoleåldern, främst i 


Sollefteå tätort, kommer kommunen att ha ett stort överskott på förskoleplatser. För att 


förskolorna ska kunna ha en rimlig personalorganisation finns behovet av att minska 


antalet förskoleplatser i tätorten.  


 


Samråd 


Samråd har skett med berörda rektorer, möten har hållits med personalgrupperna från 


Hågesta samt Regnbågens förskolor. Information till vårdnadshavare har getts brevledes. 


 


Förvaltningens bedömning 


I augusti 2013 utökades antalet förskolor i Sollefteå kommun från 14 till 15, i och med 


öppnandet av Barnens förskola, med kapacitet om ca 50 platser vid full beläggning. 


Den första april 2015 öppnades Hågesta förskola med kapacitet om ca 54 platser vid full 


beläggning och vid samma tidpunkt togs också delar av Fyrklöverns förskola åter i bruk, 


via extern förhyrning, för att kunna tillgodose behovet av förskoleplatser i Långsele. Från 


januari 2016 togs beslut om att hyra hela Fyrklöverns förskola då barngrupperna fortsatte 


att öka i storlek. Fyrklöverns förskola består nu av 4 avdelningar med en total kapacitet 


om ca 70 barn vid full beläggning. Till detta utökades antalet förskoleplatser med 


ytterligare 20 förskoleplatser då beslut fattades om att omstrukturera Ärtriksvägen 2D. 


tidigare boende inom funktionsstöd, till förskolelokaler för att frigöra lats för Rödsta 


skola.  


 


Bakgrunden till ovanstående är givetvis den stora migrationen under några år då antalet 


barn i förskoleåldern ökade kraftigt. (En hel del av dessa återfinns inte i nedanstående 


statistik, då de som asylsökande inte var folkbokförda i Sollefteå kommun). 


 


Antalet folkbokförda barn i förskoleåldern minskar nu kraftigt i Sollefteå kommun varvid 


det uppstått ett överskott av förskoleplatser, främst i tätorten. Anledningen till detta är 


minskat antal asylsökande samt ett kraftigt minskat barnafödande, något som inte gäller 


enbart Sollefteå utan i hela Sverige. 
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Nedan följer aktuell statistik på antal folkbokförda barn (födda och inflyttade) i tätorten.  


 
Ovanstående statistik speglar antal födda samt inflyttade (folkbokförda). Asylsökande 


finns inte med då de inte var folkbokförda i Sollefteå kommun. Det är alltså en betydande 


minskning av antalet barn per årskull i förskoleåldern, mer än en halvering vilket 


påverkar förskolan och, i förlängningen, även skolan. 


 


Tittar vi på totalsumman av barn i förskoleålder i tätorten får vi följande siffror. 


 
 


Tittar vi på tillgängliga förskoleplatser i tätorten så ser det ut så här till Höstterminen -24. 


 
 


Vi kan alltså se att Sollefteå kommun har ett prognosticerat mottagande av 378 barn i 


tätorten fördelat på 502 platser, förskolan Natt som dag inräknat, höstterminen 2024. 


 


Folkbokförda Tätorten varav (geografiskt område)


per födelseår totalt Nipan Lillänget Prästbordet Rödsta Kommentar


2014 116 35 39 17 25


2015 114 24 45 21 24


2016 105 22 45 15 23


2017 99 25 28 18 28


2018 93 18 42 12 21


2019 94 21 39 11 23


2020 80 18 29 14 19


2021 85 24 28 14 19


2022 64 14 25 7 18


2023* 55 10 25 6 14 * Födda t.o.m. 231031


Tätorten varav (geografiskt område)


totalt Nipan Lillänget Prästbordet Rödsta Kommentar


Födda 2014-2018 527 124 199 83 121 (läsåret 19/20)


Födda 2015-2019 505 110 199 77 119 (läsåret 20/21) -22


Födda 2016-2020 471 104 183 70 114 (läsåret 21/22) -34


Födda 2017-2021 451 106 166 69 110 (läsåret 22/23) -20


Födda 2018-2022 416 95 163 58 100 (läsåret 23/24) -35


Födda 2019-2023* 378 87 146 52 93 (läsåret 24/25) -38


Tätorten varav (geografiskt område)


Tillgängliga platser totalt Nipan Lillänget Prästbordet Rödsta Kommentar


Skedoms förskola 60 60


Natt som Dag 27 27 Fristående förskola


Hågesta förskola 54 54


Lillängets förskola 117 117


Prästbordets förskola 72 72


Rödsta förskola 86 86


Regnbågens förskola 36 36


Barnens förskola 50 50


502 87 171 72 172
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Kommunen har under de senaste fyra åren avvecklat avdelningen Svalan på 


Nipanområdet samt den modul som fanns på Skedoms förskola som minskat antalet 


platser med ca 35 barn. 


 


Förvaltningen kan därmed konstatera att antalet förskoleplatser vida överstiger antalet 


barn som är aktuella för placering. Det gör att vi står inför risken att stå med halvtomma 


avdelningar varvid det blir svårt för rektorerna att få ihop en vettig organisation. 


 


Förvaltningen har börjat undersöka en förändring av förskoleorganisationen i tätorten. 


Inledningsvis övervägde förvaltningen att avveckla Barnens- och / eller Hågesta förskola. 


Barnens förskola utreddes eftersom det tillfälliga bygglovet snart går ut och ett permanent 


bygglov kan vara kostsamt. Det visade sig dock inte vara fallet. Hågesta förskola utreddes 


på grund av att Försvarsmakten initialt ansåg att de ville ha lokalen för att kunna 


expandera i området. Trots upprepade förfrågningar har Försvarsmakten inte gett något 


besked om de fortsatt ser något behov av lokalerna, vilket har resulterat i att förvaltningen 


meddelat Försvarsmakten att man tänker gå vidare med andra förslag än Hågesta förskola. 


 


Alternativ 1: Avveckling av Regnbågens förskola 


Regnbågens förskola är placerad på Ärtriksvägen, längst upp på gatan. Det är en förskola 


med god verksamhet. Dock är lokalerna mer slitna än övriga förskolor i området och 


betydligt mindre till ytan då förskolan är mer byggd som en villa än som en modern 


förskola. Lokalerna ägs av Sollefteå kommun. På förskolan är det idag 31 barn placerade 


varav 6 kommer att börja förskoleklass till hösten, vilket betyder att totalt berörs 25 barn.  


 


Det finns inga särskilda skäl som gör Regnbågens förskola extra lämplig för avveckling 


förutom att förvaltningen bedömer det som det minst dåliga alternativet. De övriga 


förskolorna (förutom Hågesta) är större och beslutet skulle därmed påverka många fler. 


Förskolan är placerad på Ärtriksvägen där det finns ett stort utbud av andra förskolor. 


Lillänget, Prästbordet, Skedom och Hågesta är geografiskt mer utspridda. Hågesta 


förskola har ungefär lika många barn som Regnbågens förskola men har fördelen med att 


den är placerad på annan plats än Ärtriksvägen.  


 


Alternativ 2: Minskad personaltäthet 


Det andra alternativet är att inte avveckla någon förskola utan att acceptera en lägre 


personaltäthet på förskolorna. Den svenska modellen med barnomsorgspeng innebär att 


en förskola som har minskat antal barn också får mindre medel. Kortsiktiga och mindre 


nedgångar i barnantal går att parera men när gapet mellan antal barn och platser växer blir 


den möjligheten allt mindre. Alternativen som kvarstår är att minska personaltäthet och 


”hyvla” i verksamheten eller skjuta till ännu större summor för att höja 


barnomsorgspengen och täcka bortfallet. 
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Besparing genom avveckling av Regnbågens förskola 


En nedläggning av Regnbågens förskola skulle inte medföra några större besparingar. 


Både barn, personal och lokal skulle fortfarande finnas kvar. Dock kan vissa 


driftkostnader minskas. Å andra sidan skulle ett sådant beslut förbättra resursutnyttjandet 


och undvika att förskolorna i kommunen hamnar i en situation där bemanningen måste 


minskas eller verksamheten måste spara på annat sätt. 


 


För närvarande finns det totalt 502 platser i tätorten, med 378 barn som ska tas emot 


under hösten 2024. Det är rimligt att räkna med en viss överkapacitet för att snabbt kunna 


erbjuda platser vid behov. Men att ha en vakansgrad där nästan var fjärde förskoleplats 


står tom är inte hållbart i det långa loppet och kommer att påverka personaltätheten. 


 


Varje barn genererar idag en barnomsorgspeng på 147 000 kr för barn i åldrarna 1-3 år 


och 128 000 kr för barn i åldrarna 3-5 år. Med ett genomsnittligt belopp på cirka 137 500 


kr årligen innebär det att kommunen för närvarande har lediga platser motsvarande cirka 


17 000 000 kr. Det är viktigt att ha en viss buffert för att undvika långa köer och kunna 


erbjuda snabb tillgång till förskoleplatser. Även om en vakansgrad på 10% skulle vara 


acceptabel, innebär den nuvarande situationen att en betydande del av resurserna används 


för att bekosta tomma platser.  


 


Detta kan vara motiverat om det till exempel handlar om en förskola på landsbygden där 


avveckling skulle innebära långa transporter. Men i detta fall finns det två andra förskolor 


på samma gata som har lediga platser. Förvaltningen anser inte att detta är en rimlig eller 


långsiktigt hållbar lösning att fortsätta använda resurser till stor mängd tomma ytor. 


 


Tillväxtstrategin 


Sollefteå kommun har en Tillväxtstrategi som syftar till att öka befolkningen till 23 000 


fram till år 2035. Det planeras för flera stora satsningar och etableringar i kommunen, 


vilket förväntas generera en betydande inflyttning och därmed ett ökat behov av 


barnomsorgsplatser. 


 


Det är dock viktigt att notera att de flesta av dessa satsningar förväntas ge full effekt först 


mot slutet av 2020-talet. Etableringen i Hamre beräknas vara i gång 2028, och 


Försvarsmaktens nuvarande etablering beräknas vara i full drift mellan 2028 - 2030. 


Under migrationskrisen visade Sollefteå kommun en förmåga att snabbt sätta upp nya  


barnomsorgsplatser vid akut behov. I fallet med de kommande satsningarna tror 


förvaltningen att behovet av barnomsorgsplatser kommer att öka mer gradvis än under 


migrationskrisen, vilket ger kommunen möjlighet att anpassa sig och utöka antalet platser 


i takt med att behoven växer. 


 


Dialoger och särskilda behov 


Att fatta beslutet att avveckla en förskola är en komplex process. Frågor som rör barn, 


särskilt små barn, är mycket känsliga. 







    


 
    


Nämnd/styrelse 


Kommunstyrelsens 


Utskott för unga och lärande 


 


PROTOKOLL 
Sammanträdesdatum 


2023-11-16 


 


 


 


17 (19) 


Beslutet att avveckla Regnbågens förskola kommer inte ha en betydande påverkan på 


familjernas vardagspussel eftersom det kommer finnas platser tillgängliga på samma gata. 


 


Utöver det kan det vara nödvändigt att göra individuella anpassningar för att säkerställa 


att såväl barn som vårdnadshavare känner sig trygga vid en överflyttning till en annan 


förskola. 


 


Därför har förvaltningen beslutat att informera föräldrarna i ett tidigt skede om förslaget 


och kalla till föräldramöten för att både få synpunkter på förslaget och samla information 


om vad vårdnadshavarna anser vara viktigt för att säkerställa en trygg övergång till en 


annan förskola. Det kan innebära studiebesök på olika förskolor så att vårdnadshavarna 


kan välja den förskola som de anser är bäst för deras barn. Det innebär också att 


vårdnadshavare får möjlighet att samtala med varandra för att barnen kan välja samma 


förskola som sina kompisar och på så sätt behålla den trygghet som finns i deras relation. 


Det innebär också att personalen, om de önskar det, kan placeras på förskolor på 


Ärtriksvägen för att behålla kontakten mellan barn och personal, även om lokalerna 


förändras. Alla dessa detaljer är viktiga att beakta vid ett sådant beslut och både 


förvaltningen och rektorn kommer att göra sitt yttersta för att tillgodose de speciella 


behoven som kan finnas inom ram för det som kan anses vara rimligt. 


 


Barnkonsekvensanalys  


En barnkonsekvensanalys kommer att genomföras och finnas med som bilaga till 


kommunstyrelsens beslut. Detta eftersom förvaltningen anser att det är av vikt att 


vårdnadshavarnas och därmed barnens synpunkter får ett stort utrymme i denna.  


 


Barngruppernas storlek 


Mellan 2019 - 2022 minskade antalet årsarbetare från 154 till 136 inom förskolan. Trots 


denna minskning har personaltätheten ökat från 5,5 till 5,2 barn per årsarbetare. Detta är 


en effekt av minskade barnantal och där verksamheten anpassat sig efter förändrade 


förutsättningar.  


Tittar vi på barngruppernas storlek så ligger Sollefteå kommun högt i jämförelse med 


omvärlden vilket speglar hur vi valt att internt organisera oss. SCB jämställer i sin 


statistik, avdelning med barngrupp samtidigt som Sollefteå kommun på vissa förskolor 


har avdelningarna indelade i flera grupper, något som kommer att ändras till årets 


rapportering varvid verkligheten kommer att överensstämma med den officiella 


statistiken. Förvaltningen beräknar inte att barngrupperna kommer att bli större i och med 


den föreslagna förändringen, Sollefteå kommun har fortfarande 378 barn på cirka 450 


tillgängliga platser. 


 


Samlad bedömning 


Förvaltningen föreslår en avveckling av Regnbågens förskola enligt förslag 1. 


Alternativet att lägga ned Regnbågens förskola grundar sig i perspektivet att 
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personaltäthet är att föredra framför lokaler och att upprätthålla alldeles för många tomma 


platser. 


 


De barn som idag går på Regnbågens förskola kommer utan problem att få plats på andra 


förskolor. Den personal som idag jobbar på Regnbågens förskola kommer att bli erbjudna 


att byta förskola, i möjligaste mån kommer förvaltningen sträva efter att hålla arbetslaget 


intakt såvida inget annat önskas.  


 


Vårdnadshavare till de barn som idag går på Regnbågens förskola kommer, omedelbart 


efter att beslut eventuellt tas, att bli erbjudna annan förskoleplacering inför HT -2024. 


Detta efter sommarstängningen för att säkerställa en naturlig övergång.  


 


Det handlar då om 25 barn då ingen ny placering kommer att göras på Regnbågens 


förskola och dagens femårsgrupp blir placerad i förskoleklass. 


 


Beslutsplanering 


2023-11-16 Utskottet för unga och lärande 


2023-12-05 Kommunstyrelsen 


2023-12-18 Kommunfullmäktige 


 


Ekonomiska konsekvenser och förslag på finansiering 
Inga. Hyreskostnaden för Regnbågens förskola kommer att överföras till 


fastighetsavdelningen. 


 


Beslutsunderlag 


Förvaltningsyttrande 2023-11-01, Skolchef Örjan Abrahamsson 


Muntligt föredragande, Skolchef Örjan Abrahamsson 
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§ 76    


 


Delgivning av handlingar 
 


Beslut 
Kommunens utskott för unga och lärande tackar för delgivningarna och lägger dem till 


handlingarna. 


 


Följande handlingar delges utskottets ledamöter: 


• KS/218/2023-1 Kvalitetsgranskning skogsmaskinsutbildning 


 


• KS/218/2023-2 Beslut efter kvalitetsgranskning 


 





